

internationales literaturfestival berlin

Program 20th international literature festival berlin/
Programm 20. internationales literaturfestival berlin

German version below/ deutsche Version unten



The Programm of the Festival is online!

Dear Ladies and Gentlemen,

This week we are happy to announce the program of the **20th international literature festival** berlin (ilb).

From **September 9 - 19 2020** the 20th edition of the international literature festival berlin will take place. Due to the Covid-19-pandemic, events are going to take place in accordance with local safety measures: e.g. minimum recommended distance, reduced numbers of tickets and hygiene measures.

Mario Vargas Llosa [Peru/ E] will give this year's opening speech on September 9th at Kammermusiksaal after a welcoming speech by Minister of State for Culture and the Media **Monika Grütters**, while British author **Sally Nicholls** opens the section for International Children's and Youth Literature with her speech.

On September 10th, **Mario Vargas Llosa** will be in conversation with Federal President **Frank-Walter Steinmeier** at the same venue. Together they will contemplate Latin America and Europe in light of the Corona pandemic.

Guests in the main section Literatures of the World include **Olga Tokarczuk** [PL], **David Grossman** [Israel, participates remotely], **Daniel Kehlmann** [D/ USA], **Ingo Schulze** [D], **Nora Bossong** [D], **Thomas Hettche** [D], **Colum McCann** [Ireland/ USA], **Leif Randt** [D], **Matias Faldbakken** [N], **Kamel Daoud** [Algeria], **Etgar Keret** [Israel, participates remotely], **Wolfram Eilenberger** [D], **Eva Sichelschmidt** [D], **Ivan Krastev** [Bulgaria/ A] and **Richard Ford** [USA, participates remotely]

In addition to live events at our festival centre, silent green Kulturquartier, virtual events will be realized for the first time this year. Selected events of the festival will be streamed live and a **series of digital talks** with international authors will be pre-recorded and broadcasted during the festival. Among the participants are **Carmen Maria Machado** [USA], **Alaa al-Aswani** [Egypt/ USA], **Isabel Allende** [Chile/ USA], **Ben Lerner** [USA], **Elena Poniatowska** [F/ Mexico], **Joyce Carol Oates** [USA], **Sheila Heti** [Canada], **Joe Sacco** [Malta/ USA], **Hilary Mantel** [GB] and **Neil Gaiman** [GB].

In addition to the universally virulent theme of racism, the ilb is continuing its focus on decolonisation, which started in 2018, with **Nana Kwame Adjei-Brenyah** [USA, participates remotely] and **Johny Pitts** [GB], among others.

In cooperation with the Science Year 2020/2021, a series on "**Visions of Bioeconomy**" will take place. In this series land grabbing, insect extinction, trees, nature rights and digital technologies will be discussed. Pulitzer Prize winner **Forrest Gander** [USA, participates remotely], Eco-Poet **Homero Aridjis** [Mexico, participates remotely] and shooting star **Jonas Eika** from Denmark have written exclusive articles on the topic and will discuss with experts such as political economist **Maja Göpel** [D].

A special on the topic of misogyny, abuse and mistreatment of women brings together strong female voices, among them **Adania Shibli** [Palestine/ D], **Carmen Maria Machado** [USA] and **Necla Kelek** [D]. In his collection of essays "Sei kein Mann", **JJ Bola** [GB] presents alternative images of masculinity.

The events are moderated by **Tilla Fuchs**, **Denis Scheck**, **Jörg Thadeusz**, **Volker Wieprecht** and others. Actors such as **Nina Hoss**, **Angela Winkler**, **Christian Brückner**, **Barnaby Metschurat** and **Frank Arnold** will read from the German translations.

The **10th Graphic Novel Day** will take place on September 12 and 13 as part of the festival.

Since 2012, the opening of the international literature festival berlin has been preceded by citywide reading performance "**berlin reads**". All information on the 2020 performance can be found [here](#).

The ilb is calling for a **Worldwide Reading** for freedom of expression and assembly on September 9th 2020. These readings are intended to draw attention to the situation of freedom of expression, freedom of assembly and human rights in Hong Kong.

In addition, the international literature festival berlin calls for a **Worldwide Screening** of „I Am Not Your Negro“ by Raoul Peck on December 10th 2020, the anniversary of the Universal Declaration of Human Rights proclaimed by the United Nations in 1948.

In addition to the program calendar at www.literaturfestival.com you can find a pdf version of our program booklet [here](#) next to the program booklet of "Visions of Bioeconomy", "Children's and Young Adult Literature" and "ilbDIGITAL".

All information about events, [locations](#) and [hygiene measures](#) can be found on our website.

The **ticket presale** has started on [eventim!](#)

the program

Das Festivalprogramm ist online!

Sehr geehrte Damen und Herren,

diese Woche veröffentlichen wir das Programm des **20. internationalen literaturfestival berlin** (ilb).

Vom **9.-19. September 2020** wird das internationale literaturfestival berlin bereits zum 20. Mal stattfinden. Die Veranstaltungen finden bedingt durch die Covid-19-Pandemie mit Sicherheitsabständen, reduzierten Ticketkontingenten und unter Einhaltung der im September gültigen Hygienevorschriften statt.

In diesem Jahr hält die Eröffnungsrede des Festivals im Kammermusiksaal **Mario Vargas Llosa** [Peru/ E] nach einem Grußwort von Kulturstaatsministerin **Monika Grütters**, und die Eröffnungsrede der Sektion für Kinder- und Jugendliteratur die britische Autorin **Sally Nicholls**.

Am 10. September wird **Mario Vargas Llosa** am gleichen Ort ein Gespräch mit Bundespräsident **Frank-Walter Steinmeier** führen. Gemeinsam blicken sie im Gespräch auf Lateinamerika und Europa in Zeiten der Corona-Pandemie.

In der Hauptsektion Literaturen der Welt werden **Olga Tokarczuk** [PL], **David Grossman** [Israel, zugeschaltet], **Daniel Kehlmann** [D/ USA], **Ingo Schulze** [D], **Nora Bossong** [D], **Thomas Hettche** [D], **Colum McCann** [Irland/ USA], **Leif Randt** [D], **Matias Faldbakken** [N], **Kamel Daoud** [Algerien], **Etgar Keret** [Israel, zugeschaltet], **Wolfram Eilenberger** [D], **Eva Sichelschmidt** [D], **Ivan Krastev** [Bulgarien/ A] und **Richard Ford** [USA, zugeschaltet] zu Gast sein.

Neben Live-Veranstaltungen in unserem Festivalzentrum, dem silent green Kulturquartier, werden in diesem Jahr erstmals auch virtuelle Veranstaltungen realisiert. Ausgewählte Veranstaltungen des Festivals werden live gestreamt sowie eine Reihe von **digitalen Gesprächen** mit internationalen Autoren vorab aufgezeichnet und während des Festivals ausgestrahlt. Zu den Gästen gehören **Carmen Maria Machado** [USA], **Alaa al-Aswani** [Ägypten/ USA], **Isabel Allende** [Chile/ USA], **Ben Lerner** [USA], **Elena Poniatowska** [F/ Mexiko], **Joyce Carol Oates** [USA], **Sheila Heti** [Kanada], **Joe Sacco** [Malta/ USA], **Hilary Mantel** [GB] und **Neil Gaiman** [GB].

Neben dem allseits virulenten Thema Rassismus setzt das ilb seinen 2018 begonnenen Fokus auf Dekolonisierung fort, u.a. mit **Nana Kwame Adjei-Brenyah** [USA, zugeschaltet] und **Johny Pitts** [GB].

In Kooperation mit dem Wissenschaftsjahr 2020/ 21 findet eine Reihe zum Thema "**Visionen der Bioökonomie**" statt. In dieser Reihe werden Landgrabbing, Insektensterben, Bäume, Rechte der Natur und Digitale Technologien diskutiert. Pulitzer-Preisträger **Forrest Gander** [USA, zugeschaltet], Eco-Poet **Homero Aridjis** [Mexiko, zugeschaltet] und Shootingstar **Jonas Eika** aus Dänemark haben eigens Beiträge zum Thema verfasst und diskutieren mit Expert*innen wie u.a. der Politökonomin **Maja Göpel** [D].

Ein Special zum Thema Misogynie, Missbrauch und Misshandlung von Frauen lädt **Adania Shibli** [Palästina/ D], **Carmen Maria Machado** [USA] und **Necla Kelek** [D] zum Gespräch ein. **JJ Bola** [GB] stellt in seinem Essayband "Sei kein Mann" alternative Männlichkeitsbilder zur Debatte.

Die Veranstaltungen werden moderiert von **Tilla Fuchs**, **Denis Scheck**, **Jörg Thadeusz**, **Volker Wieprecht** und anderen. Schauspieler*innen wie **Nina Hoss**, **Angela Winkler**, **Christian Brückner**, **Barnaby Metschurat** und **Frank Arnold** lesen aus den deutschen Übersetzungen.

Am 12. und 13.9. findet im Rahmen des Festivals der **10. Graphic Novel Day** statt.

Der Eröffnung des internationalen literaturfestivals berlin geht seit 2012 die Aktion »**berlin liest**« voraus. Alle Informationen für die Leseperformance 2020 finden Sie [hier](#).

Für den 9.9.2020 ruft das ilb zu einer **Weltweiten Lesung** für die Demokratie und Freiheit in Hongkong auf. Mit diesen Lesungen soll auf die Lage der Meinungs- und Versammlungsfreiheit und der Menschenrechte in Hongkong aufmerksam gemacht werden.

Außerdem ruft das internationale literaturfestival berlin zu einer **Weltweiten Filmvorführung** von „I Am Not Your Negro“ von Raoul Peck am 10. Dezember 2020 auf, dem Jahrestag der durch die UNO im Jahr 1948 verkündeten Allgemeinen Erklärung der Menschenrechte.

Zusätzlich zu dem Programmkalender auf www.literaturfestival.com finden Sie [hier](#) neben dem Programmheft von "Visionen der Bioökonomie", "Kinder- und Jugendliteratur" und "ilbDIGITAL" auch unser Programmheft im pdf-Format.

Alle Informationen zu den Veranstaltungen, [Orten](#) und [Hygienevorkehrungen](#) sind ab jetzt auf unserer Website zu finden.

Der **Vorverkauf** über [eventim](#) hat begonnen!

[zum Programm](#)

Pressekontakt:

Juliane Thiel

juliane.thiel@literaturfestival.com

030/ 278 78 665

internationales literaturfestival berlin
Chausseestr. 5
10115 Berlin
Fon +49 (0) 30 – 27 87 86 65
Fax +49 (0) 30 – 27 87 86 85
presse@literaturfestival.com



20. internationales literaturfestival 9.–19.
September 2020 | Berlin liest 6. September
2020 | 10.Graphic Novel Day 12./ 13.
September 2020 | 6. internationales
literaturfestival odessa 23.–27. September 2020

#ilb20 #ilb

www.litfestodessa.com
www.worldwide-reading.com
www.comics-berlin.de
www.wordalliance.org